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افزایش ۳۰ درصدی سهام تسلاافزایش ۲۲ درصدی تولید در ایران خودرو مازندران در سال جاری

تسلا بخشی از ارزش تریلیون دلاری خود را تا پایان 
سال آینده واگذار می کند. 

شرکت خودروسازی تسلا، سال پر پیچ و خم خود را با اولین کاهش 
ماهانه از ماه مه در حالی به پایان رســاند که فراخوان صدها هزار 

خودروی الکتریکی و کمبود قطعات کلیدی مشاهده می شود.
سقوط ۷.۷ درصدی سهام در ماه دسامبر برای تسلا به عنوان یکی 
از معدود شرکت های جهان با ارزش بیش از یک تریلیون دلار فاجعه 
اســت.ارزش سهام ماه نوامبر تسلا پس از فروش بخشی از سهام 
ماسک کاهشی شد و مدیرعامل تسلا در یک نظرسنجی گفت:  

۱۰ درصد از دارایی های خود را به فروش می رساند.سهام تسلا که در آخر سال  با قیمت ۱۰۵۶.۷۸ دلار در هر سهم بسته شد تا ۲۰ دسامبر 
بیش از ۲۱ درصد کاهش یافت و برای مدت کوتاهی شرکت را به زیر مرز یک تریلیون دلار بازگرداند.ماسک در اواخر دسامبر گفت: در حالی 
که سهام قوی ترین دوره چهار روزه خود از ماه مارس را پشت سر گذاشته، فروش وی تقریبا تمام شده است.دن ایوز، تحلیلگر اقتصادی اظهار 
کردند: فروش سهام ماسک و کمبود مداوم تراشه  باعث شده است که برخی از سرمایه گذاران پس از یک سال عالی دیگر برای سهام تمایل 
به فروش داشته باشند.تسلا در این هفته با فراخوان ۴۷۵ هزار خودرو در ایالات متحده )تقریبا معادل تحویل جهانی آن در سال گذشته( به دلیل 
نقص ایمنی، تا حدودی قدرت خود را از دست داد.کارکنان تسلا در آخرین ساعات سال برای تکمیل رکورد تحویل سه ماهه در تلاش بودند و 
تحلیلگران در مورد آینده سهام اختلاف نظر دارند و میانگین قیمت هدف ۸۶۳ دلار آمریکا حدود ۱۸ درصد کمتر از قیمت پایانی روز پایان سال 
۲۰۲۱ است.ست گلدشتاین، تحلیلگر شرکت مورنینگ استار گفت: تسلا دو کارخانه جدید افتتاح می کند که هزینه های راه اندازی و هزینه های 

عملیاتی اولیه بالاتری خواهند داشت و احتمالا بر سودآوری تاثیر می گذارد.

نماینده مردم بابل و عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی، گفت: 
در بازدید و بررســی های میدانی بــه عمل آمده  از 
ایران خــودرو مازندران، شــاهد روند رو به رشــد 
چشم گیری از لحاظ کمی و کیفی در محصولات این 
مجموعه هستیم که حکایت از زحمات شبانه روزی 

کارکنان دارد.
 مهدی سعادتی در نشست با مدیرعامل شرکت خودروسازی خزر، 
با اشاره به عملکرد شش ماهه نخست امسال ایران خودرو مازندران، 

گفت: در حال حاضر شاخص های عملکردی این مجموعه رشد خوبی داشته است و شاهد آن، رتبه برتر تولید و نقدینگی در مجموعه است. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار امیدواری کرد، با حمایت از تولیدات داخلی، در آینده نزدیک خلاء بزرگ 

سرمایه گذاری در بابل برطرف شود و شاهد ایجاد خط تولید بدنه و رنگ در خودروسازی خزر باشیم.
مدیر عامل شرکت خودروسازی خزر نیز در حاشیه این نشست، گفت: ایران خودرو مازندران در نیمه اول امسال در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته ۲۲ درصد افزایش تولید داشته است.مهدی امینی، آمار تولید خودروی این شرکت در نیمه اول امسال را ۱۸هزار و ۴۲۰ دستگاه 

اعلام کرد و افزود: این میزان تولید مدیون تلاش و همدلی کارگران ایران خودروی مازندران است.
وی تصریح کرد: پیش بینی می شود تا پایان امسال ۴۰ هزار دستگاه خودرو در این شرکت تولید و به بازار عرضه شود که نسبت به سال 
گذشته ۳۰ درصد رشد خواهیم داشت.وی با اشاره به این که بخشی از تولیدات به صورت حضوری در محل کارخانه تحویل مشتریان شده، 

افزود: این امر باعث رضایتمندی بیشتر مشتریان و کاهش حمل و نقل و ترافیک جاده ای شده است.

تاکسی هوایی که با سرعت 220 کیلومتر در ساعت حرکت می کند 
یک شرکت انگلیسی از تولید و پرواز تاکسی هوایی خود به نام ولار خبر داده که با 

حداکثر سرعت ۲۲۰ کیلومتر در ساعت حرکت می کند.
شرکت بل ودر، این تاکسی هوایی را با ظاهری مشابه با فیلم های علمی و تخیلی طراحی کرده و بدنه 
آن شبیه به جت جنگنده و لایه لایه است. تاکسی هوایی یادشده در واقع ترکیبی از هلیکوپتر و هواپیما 
است و پیشرانه برقی آن که به شکل چند مجرای فن طراحی شده از دید پنهان است. محصول مذکور 
که ظاهری لوکس دارد برای سفرهای خصوصی در مسیرهای کوتاه قابل استفاده است.ظرفیت حمل 
مسافر این تاکسی هوایی در نهایت بین ۴ تا ۵ نفر خواهد بود و عرض آن هم حداکثر ۳.۲ متر است. 
ولار با شارژ کامل باتری می تواند بین ۶۰ تا ۹۰ دقیقه پرواز کند و حداکثر سرعت آن ۲۲۰ کیلومتر در ساعت است. شرکت سازنده از وجود 
باتری های جادویی در این تاکسی هوایی خبر داده که نوعی سیستم سوخت هیبریدی را تغذیه می کند. حداکثر باری که این تاکسی هوایی 

می تواند حمل کنند ۶۰۰ کیلوگرم است و انتظار می رود استفاده عملیاتی از آن در سال ۲۰۲۸ ممکن شود.

تداوم داخلی سازی صنعت خودرو، نیازمند تامین مواد اولیه
 با شدت گرفتن تحریم ها که نوک تیز پیکان آن صنعت خودروسازی کشور را 
نیز نشانه رفت، توسعه داخلی سازی اجزا و قطعات خودرویی در دستور کار قرار 
گرفــت. امروز از لزوم تامین مواد اولیه به عنوان یکی از عوامل اصلی تداوم این 

مسیر یاد می شود. 
مطابق برنامه ریزی انجام شده، مقرر است در مدت سه سال )سال های ۹۸ تا پایان ۱۴۰۰( در مجموع 
۱۰ میلیارد دلار توسعه داخلی سازی و جایگزینی کالاهای ساخت داخل با کالاهای وارداتی انجام شود.
مطابق اعلام مسوولان، پارسال سه میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار تعهد در این زمینه و داخلی سازی 

کالاها و تجهیزات در استان های مختلف ایجاد شد، اما استان ها عملکردی درخشان داشتند و رقمی بیش از این مقدار را محقق کردند.
از تیرماه ۹۸ تا اواخر تابستان ۹۹ چهار میز ساخت داخل در صنعت خودروسازی برگزار شد. در مجموع چهار میز ساخت داخل یاد شده 

۱۵۴  قطعه- پروژه با ارزش  چهار هزار و ۴۶۰  میلیارد تومان و کاهش ارزبری سالیانه  ۳۴۱ میلیون یورو در تیراژ انبوه داخلی سازی شد.
اما برگزاری میز پنجم، منتظر انتخاب وزیر صنعت، معدن و تجارت ماند تا اینکه بالاخره پس از چند ماه انتظار و بهبود شرایط کرونایی 
کشور، ۲۷ مهرماه امسال میز پنجم داخلی سازی صنعت خودروسازی کشور به ارزش ۵۶ میلیون یورو با حمایت وزارت صنعت، معدن و 

تجارت دولت سیزدهم کلید خورد.
ارزش قراردادهای امضاء شده این میز  بیش از ۲۲ هزار میلیارد ریال است که داخلی سازی این قطعات سالیانه  ۵۶ میلیون یورو صرفه جویی 
را به دنبال خواهد داشت.  این قراردادها بین ۲۳ شرکت توانمند داخلی برای داخلی سازی ۳۳  قطعه- پروژه در خودروهای تولیدی دو خودرو 
ساز بزرگ داخلی منعقد شد.امروز قطعه سازان موفق به داخلی سازی برخی نیمه هادی ها، سنسورها، کامپیوتر خودرو و قطعات خاص شده اند 

که روزگاری هیچ ایده و تفکری برای داخلی سازی آنها وجود نداشت.
سال های گذشته در شرایط غیرتحریمی، تا ۸۵ درصد داخلی سازی خودروهای پرتیراژ داخلی همچون پراید، پژو ۴۰۵ و سمند پیش رفتیم و 

امروز با اعمال تحریم های ظالمانه، داخلی سازی ۱۵ درصد باقی مانده این خودروها نیز توجیه پیدا کرده است.
در این زمینه، »مازیار بیگلو« دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو افزود: اکنون بین ۷۰ تا ۸۰ درصد خودروهای ایرانی )بسته 
به نوع خودروها( داخلی سازی شده و محصولات جدید ایران خودرو و سایپا نیز با همین میزان خودکفایی در کل زنجیره تامین، به بازار عرضه 
می شوند.وی گفت: در یکی دو سال گذشته شاهد حرکت خوب صنعتگران در مسیر داخلی سازی خودرو بودیم، اما ادامه این مسیر نیازمند 
تامین مواد اولیه است.این مقام صنفی اظهار داشت: به طور مثال در بخش فولاد با مشکلاتی مواجه هستیم، زیرا قطعات فولادی داخلی سازی 

شده اما در تامین فولاد کمبودهایی وجود دارد.
وی تاکید کرد:  همچنین در موضوع داخلی سازی، باید قیمت ها برای سازندگان مقرون به صرفه باشد اما از آنجایی که در بسیاری موارد 

قیمت گذاری مواد اولیه از نرخ ارز تبعیت می کند، زحمات داخلی سازان بر باد می رود.
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو خاطرنشان کرد: اینکه در مسیر داخلی سازی به استقلال می رسیم و وابستگی مان به 
خارج، همچنین مصرف ارز کاهش می یابد خوب است، اما باید گفت تاکنون از نظر قیمتی در مسیر داخلی سازی اتفاقات خوبی نیفتاده است.
بیگلو در ادامه گفت:  در مجموع وضعیت مساعدی را در مقوله سرمایه گذاری در این صنعت شاهد نیستیم، زیرا عمده واحدها با مشکلات 
تامین مواد اولیه و نقدینگی مواجه اند، همچنین عمده سرمایه گذاری ها به سمت خودروهای جدیدی و داخلی سازی ها رفته و قطعه سازان نیز 

دست به عصا حرکت می کنند.
این مقام صنفی، توسعه گیربکس اتوماتیک را از جمله خواسته های منطقی مشتریان خودروها برشمرد که باید به نحو شایسته ای از سوی 
خودروسازان و قطعه سازن پاسخ داده شود، اما گفت: در این زمینه نیازمند سرمایه گذاری و تامین زیرساخت هستیم.وی بیان داشت: در حالی 
که شاهد مطرح شدن موضوعات کلی درخصوص صنعت خودرو از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت هستیم، هنوز اطلاعی از رئوس و 
جزئیات برنامه ها در دست نیست.بیگلو افزود: به طور مثال وزیر صنعت سخن از افزایش تیراژ تولید به میان آورده، اما باید گفت نخستین گام در 
تحقق این مهم رفع مشکلات نقدینگی این صنعت و همچنین چگونگی قیمت گذاری هاست؛ به طور حتم وزیر برنامه ای در این راستا دارد اما 
هنوز جزئیات آن اطلاع رسانی نشده است.این مقام صنفی در عین حال با اشاره به عملکرد هشت ماهه ابتدایی امسال خودروسازان در کشور، 
تولید ۱۰۰ هزار خودرو بیش از برنامه تعیین شده برای امسال را بعید برشمرد و گفت: وضعیت نقدینگی در این صنعت هر روز وخیم تر شده 

که عاملی تاثیرگذار در دستیابی به تیراژ برنامه ریزی شده است.
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو یادآوری کرد: در سال های گذشته شاهد بودیم یک زمان شورای رقابت، روزی سازمان 
حمایت و زمانی دیگر ستاد تنظیم بازار، به قیمت گذاری خودرو می پرداختند، البته این مهم نیست که چه ارگان یا دستگاهی در این زمینه به 
تعیین قیمت بپردازد، بلکه باید قیمت گذاری دستوری کنار گذاشته شده و به جای آن دست اندرکاران امر به قیمت های رقابتی و بازار آزاد معتقد 

شوند تا کاهش مشکلات را شاهد باشیم.
بیگلو تاکید کرد: در صورتی که تداوم شراط نابسامان کنونی را در صنایع خودروسازی و قطعه سازی شاهد باشیم، حتی تولید سه میلیون 
دستگاه خودرو در افق ۱۴۰۴ نیز دور از دسترس خواهد بود.با وجود مشکلات یاد شده، رییس انجمن لنت ترمز و کلاچ از توافق این انجمن 

و سازندگان کیت کلاچ با خودروسازان برای داخلی سازی لنت کلاچ به ارزش سالیانه ۱۰ میلیون یورو خبر داد.
»حسین لاجوردی« افزود: لنت کلاچ از جمله قطعاتی است که تاکنون عمده آن از خارج کشور وارد و بخش خیلی کوچکی از آن توسط 

برخی شرکت های داخلی تولید می شد.
وی با اشاره به جلسه اخیر اعضای این انجمن با انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو، خودروسازان و مجموعه سازان، 
خاطرنشان کرد: در این جلسه نتایج خوبی حاصل و مقرر شد با تشکیل شدن تیم هایی از سوی خودروسازان و مجموعه سازان، مسائل فنی و 

کیفی مربوطه در تولید لنت کلاچ بررسی شود و پس از تایید نهایی آنها داخلی سازی کامل این محصول اجرایی شود.
این مقام صنفی یادآوری کرد: عمده لنت کلاچ مورد نیاز کشور از چین، ترکیه ،مراکش و اسپانیا وارد می شود و داخلی سازی آن از سوی 

شرکت های ایرانی، صرفه جویی ارزی سالیانه دست کم ۱۰ میلیون یورویی را به دنبال خواهد داشت.
بررســی عملکرد خودروسازان حاکی از تولید ۶۵۱ هزار و ۴۰۸ دستگاه انواع خودرو از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه است. آماری که در 

هم سنجی با پارسال رشد ۴.۷ درصدی نشان می دهد. تولید یک میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو در سال ۱۴۰۰ برنامه ریزی شده است.

 مدیر عامل اتحادیه سازمان های حمل و 
نقل همگانی کشور گفت: ناوگان حمل و 
نقل همگانی از بیش از ۲۳۳ هزار خودرو 
شامل تاکسی، ون، اتوبوس، مینی بوس، 
وانت، کامیون و کامیونت بهره می برد که 
به سبب بی توجهی به مقوله نوسازی طی 
یک دهه گذشته، بیش از ۷۱ درصد این 

خودروها فرسوده هستند. 
بــه گزارش از اتحادیه ســازمان های حمل و نقل 
همگانی کشــور، عبدالله متولی با بیان اینکه مقوله 
فرسودگی ناوگان حمل و نقل عمومی کشور یک 
معضل جدی است که باید در اسرع وقت مورد توجه 
قرار گیرد، افزود: به رغم اینکه در کلان شهرها نیز 
معضل فرسودگی خودروهای حمل و نقل عمومی 
و همگانی مشهود است، اما این چالش در شهرهای 
کم برخــوردار زیر صد هزار نفر که از درآمد کمتری 
برخوردار هستند، فشــار مضاعفی را بر رانندگان به 
سبب اســتهلاک و هزینه های سنگین تعمیرات 
وارد مــی آورد. وی با بیان اینکه در کلان شــهرها 
از منابع مالی رسوبی شهرداری ها در بانک ها برای 
ارائه تسهیلات به رانندگان برای نوسازی بهره گرفته 
می شود، گفت:  بدون تردید باید جهت رفع مشکلات 
حوزه حمل و نقل همگانی در شهرهای کم بر خوردار 
به ویژه در زمینه نوسازی خودروهای فرسوده تدبیری 
اندیشــیده و در صورت امکان از منابع مالی رسوبی 
سازمان شهرداری ها و دهیاری ها کشور در بانک ها  
نسبت به نوسازی ناوگان حمل و نقل همگانی کشور 

استفاده شود.
مدیرعامل اتحادیه ســازمان هــای حمل و نقل 
همگانی کشور، رفع مشکلات معیشتی رانندگان، 
تلاش در جهت تامین مسائل رفاهی  جامعه حمل و 
نقل همگانی همچون ارائه تسهیلات کم بهره، تامین 
قطعات، اخذ تخفیف در تهیه لــوازم یدکی، روغن، 
لاستیک و کاهش هزینه های تعمیرات را از مهمترین 
دغدغه های مدیران اتحادیه سازمان های حمل و نقل 
همگانی برشمرد و افزود: در راستای سیاست های 
دولت مردمی مبنی بر کاهش آلام اقشــار شریف و 
زحمتکش جامعه، ارتقاء معیشت و رفاه رانندگان طی 
یک برنامه منسجم و پژوهش محور اقدامات موثری 
صورت گرفته که امیدواریم با حمایت دولت مردمی 

در میان مدت، موفق به رفع ریشــه ای بسیاری از 
مشکلات موجود در حوزه حمل و نقل همگانی شویم.  
متولی با بیان اینکه اغلب قوانین و مصوبات با تمرکز 
و اولویت بر مسائل کلان شهرها تهیه و اجرا می شود، 
افزود : این رویکرد باعث مهاجرت گسترده به کلان 
شهرها می شود در حالیکه  با توجه و توسعه شهرهای 
کم برخوردار زیر صد هزار نفر کشور می توان ضمن 
کاستن از مشکلات کلان شهرها، از تبعات مهاجرت 
و حاشیه نشینی در شهرهای بزرگ کم کرد و رونق 
و پویایی را به شهرهای کمتر توسعه یافته هدیه داد 
که در همین رابطه توسعه و حمایت از حمل و نقل 
همگانی می  تواند بستر ساز سایر انواع توسعه در این 

شهرها باشد.
وی همچنین به تشریح  اهمیت مقوله معاینه فنی  
پرداخت و گفت: معاینه فنی می تواند در بهبود و ارتقاء 
تولید خودرو در کشور، کاهش آلایندگی و افزایش 
ایمنی وسائل نقلیه بسیار موثر باشد و اطلاعات سامانه 
»سیمفا«)سامانه یکپارچه معاینه فنی ایران( و مراکز 
معاینه فنــی می تواند کمک حال صنعت خودروی 
کشــور باشد؛ چنانچه  در فرآیند معاینه فنی به طور 
صریح ضعف خودروهای مختلف در زمینه آلایندگی 
و ایمنی به تفکیک قطعات مشــخص شده و این 
مساله می تواند ضمن بهبود وضعیت صنعت خودروی 
کشور، در کاهش آلودگی هوا و افزایش ایمنی تردد نیز 

بسیار موثر باشد. مدیر امور اجرایی معاینه فنی با تاکید 
بر نظارت  آنلاین و مستمر بر مراکز معاینه فنی کشور 
تصریح کرد: از ظرفیت مراکز  معاینه فنی که  بیش از 
نود درصد در بهبود عملکرد خودروها، افزایش ایمنی 
و کاهش الایندگی موثر بوده، بهره گرفته نشده است.
 lez وی با بیان اینکه همچنان در خارج از محدوده
)منطقه انتشــار کم آلایندگی( کلان شهرها اغلب 
شهروندان به دلیل عدم ثبت تخلف فقدان گواهی 
معاینه فنی و اعمال قانــون از جانب پلیس راهور، 
خــود را ملزم به اخذ گواهی معاینه فنی نمی بینند، 
افــزود: با توجه به تردد بیش از ۱۸ میلیون خودروی 
مشــمول معاینه فنی در کشور در سال ۱۳۹۹، فقط 
برای ۱۱ میلیون گواهی معاینه فنی صادر شده که این 
البته به معنای حضور ۱۱ میلیون خورو در مراکز معاینه 
نیست،زیرا بر اساس جدول سن مرز فرسودگی بعضی 
خودروها  موظف به ۲ تا ۳ بار اخذ گواهی معاینه فنی 
در سال هستند و بر این اســاس تعداد خودروهای 
مراجعه  کننده برای اخذ معاینه فنی بسیار کمتر از 

این آمار است.
متولی بــا توجه به تــردد بیــش از ۱۲ میلیون 
موتورسیکلت در کشــور ادامه داد: در سال گذشته 
به دلیل عدم اعمال قانون موتورسیکلت های فاقد 
معاینه فنی فقط ۲۳۰ دستگاه موتورسیکلت به مراکز 
معاینه فنی جهت اخذ گواهی معاینه فنی مراجعه کرده 

اند و این در حالی است که هر موتورسیکلت به طور 
میانگین ۶ برابر خودروها آلاینده هستند.

مدیر عامل اتحادیه سازمان های حمل و نقل همگانی 
کشور خواستار افزایش تعرفه استفاده از خدمات مراکز 
معاینه فنی بر اساس تورم سالیانه و افزایش هزینه 
های روزافرون شد و افزود: هزینه استفاده از خدمات 
معاینه فنی به رغم افزایش چشمگیر هزینه ها طی 
چند سال گذشته به ویژه در زمینه افزایش اجاره بها، 
حقوق پرسنل، تعمیر و نگهداری خطوط آزمون و سایر 
هزینه ها؛ همچنان در حدود ۴۷ هزار تومان است و 
از سال گذشته تا کنون افزایش نیافته و ضروریست 
افزایش نــرخ خدمات مراکز معاینــه فنی با توجه 
به  هزینه های چند میلیــاردی احداث، راه اندازی و 
بهره برداری مراکز و خالی بودن دست کم نیمی از 
ظرفیت اسمی مراکز معاینه فنی کشور سالیانه صورت 
پذیرد. بدیهی اســت  در صورت عدم توجه به این 
مساله باید شاهد تعطیلی بسیاری از این مراکز و هدر 

رفتن میلیارد ها تومان هزینه در این زمینه باشیم.
در ادامه این جلسه همچنین مدیر کل دفتر حمل و 
نقل عمومی و ترافیک شهری سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشور خواستار همکاری بیشتر پلیس 
راهــور ناجا در مقوله اعمال قانون خودرو ها و موتور 
ســیکلت های فاقد معاینه فنی شد و افزود: پلیس 
راهور ناجا علاوه بر همکاری در اعمال قانون وسائل 

نقلیه فاقد معاینه فنی لازم است در ارسال اطلاعات 
ریز خودروها بر اساس جدول سن مرز فرسودگی به 

سامانه سیمفا نیز اقدام کند.
مرضیه حصاری با تاکید بر اینکه نیازمند یک بانک 
اطلاعاتی دقیق و جامع در زمینه  شناسایی و اعمال 
قانون موتورسیکلت ها هستیم، افزود: به سبب عدم 
وجود یک بانک اطلاعات موتورسیکلت کشور که 
علاوه بر مقوله معاینــه فنی حتی در مواردی چون 
سرقت، زور گیری و غیره مشکلاتی را به وجود آورده؛ 

نیازمند همکاری جامع پلیس راهور ناجا هستیم.
وی همچنیــن خواهان همــکاری وزارت نفت و 
صمت بــا حوزه حمل و نقــل همگانی و عمومی 
کشور شــد و گفت: بر اساس مصوبه هیات دولت، 
وزارتخانه های نفت و صمت باید در جهت هوشمند 
سازی جایگاه های سوخت و ایجاد سامانه اطلاعاتی 
خودروهای دوگانه سوز اقدام کنند و از سوخت رسانی 
به خودروهای فاقد گواهی معاینه فنی و فاقد ایمنی 
مخزن سوخت که به صورت دستی اقدام به نصب 
مخزن سوخت کرده اند جلوگیری به عمل آورند که 
متاسفانه تاکنون اقدامی در این زمینه صورت نگرفته 

است.
در ادامه  این جلسه سردار سید مجید میر احمدی 
معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور با تاکید بر اینکه 
نباید مطالبات به حق شهروندان به ویژه در مبحث 
مهمی چون قانون هوای پاک و انجام معاینه فنی که 
به سلامت و ایمنی شهروندان مرتبط است، گرفتار 
بروکراسی  اداری و سلایق شخصی و گروهی شود، 
گفت: کوتاهی در زمینه  توسعه حمل و نقل همگانی، 
ارتقاء معیشــت و رفاه رانندگان، قانون هوای پاک و 
اجرای معاینه فنی خودروها بی تردید مصداق ترک 
فعل است و تمام ارگان ها باید در این زمینه با جدیت 

نسبت به مسئولیت های خود اقدام کنند.
سردار میراحمدی در همین رابطه خواستار تشکیل 
جلسه ای در آینده نزدیک با حضور سایر ارگان های 
مرتبط با مقوله آلودگی هوا و معاینه فنی شد و افزود: 
تاکید دولت مردمی سیزدهم اهتمام جهادی جهت 
رفع مشکلات کشور  اســت و امیدواریم به زودی 
مشکلات مطرح شده در سایه همدلی، هم اندیشی 
 و بهــره گیری از نظر متخصصان و کارشناســان

 رفع شود.
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هدفگذاری شرکت خودروسازی 
آلمانی ب ام و برای سال ۲۰۲5 
فــروش ۲ میلیون دســتگاه 

خودروی کاملاً برقی است. 
البته این آمار هم شامل خودروهای 
تمام باتری و خودروهای هیبریدی ] 
دورگه ی برقی-بنزینی[ می شود اما 
تا سال ۲۰۲۵ آمار فروش خودروهای 
تمام برقی یا EV در این شرکت به 
۲ میلیون دستگاه خواهد رسید. از این 

 Pieter یک میلیون دستگاه،  ۷۰ درصد هیبریدی بوده اند.پییتر نوتا
Nota از اعضای هیئت مدیره ب ا م و در نشست خبری با خبرنگاران 
گفته اســت باور دارد مدل های هیبریدی هنوز نقش بسیار کلیدی 
و مهم برای مشتریانی دارند که دسترسی آنها به شارژر خیلی آسان 
نیســت و نباید دغدغــه ی در راه ماندن پیدا کنند.نوتا همچنین به 
خبرنگاران گفت مدرن سازی و بهینه سازی خودروهای بنزین سوز 
هم گام مهم دیگری است که به توسعه پایدار این خودروساز در صنعت 
خودرو کمک می کند. به گفته ی وی دوران گذار از بنزینی به برقی 
طولانی است و به کمک خودروهای هیبریدی و موتورهای بهینه شده 

»می توان در پایگاه مشتریان تغییر ایجاد کرد.«
ب ام و جزو خودروســازانی است که سال ها است به دامنه وسیع 
و تنوع زیاد فناوری ها در محصولاتش ســرمایه گذاری کرده است 
و بــه هیچ عنوان فقــط روی خودروهای باتــری دار یا تمام برقی 
تمرکز ندارد و معتقد اســت برای کاهش آلاینده ها فقط ممنوعیت  

خودروهای بنزین سوز کارساز نیست.
با این حال هدفگذاری این خودروساز 
تا سال ۲۰۳۰ ]در طول دهه ی پیش 
رو[ تولید و فروش نیمی از خودروها با 
فناوری های تمام برقی است. با این 
حال در همــه ی موقعیت ها تأکید 
دارد که نبود زیرساخت سهل و آسان 
برای شارژ خودروهای برقی همچنان 
خودروهای  مانع گسترش  بزرگترین 
برقی و استقبال مردم از آنها است.در 
ماه نوامبر امســال، فروش محصولات ب ام و کمی نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشته پایین تر بوده است چون معضل کمبود یا نبود 
تراشه ]پردازشگرهای نیمه هادی[ همچنان بر صنعت خودرو و زنجیره 
تأمین خودروسازان سایه انداخته است. با این حال این خودروساز آلمانی 
اطمینان کامل دارد که گردش مالی این شرکت در سال ۲۰۲۱ به طور 
قطع و یقین از سال گذشته بالاتر خواهد بود.به گزارش کلین تکنیکا 
بین ژانویه تا سپتامبر ۲۰۲۱، ب ام و ۵۹,۶۸۸ دستگاه خودروی برقی 
و ۱۷۱,۸۸۷ هیبریدی قابل شارژ با پریز برق در دنیا فروخت.شرکت 
خودروسازی ب ام و از پیشگامان حضور در دسته بندی خودروهای 
تمام برقی است که محصولش به تولید انبوه رسیده و به مشتریان 
تحویل شده است از جمله محصولات برقی این شرکت می توان به 
 iX و شاسی بلند i۴ اشــاره کرد. امسال هم خودروی سدان i۸ و i۳
به بازار آمریکا معرفی کرد. فروش این محصولات تازه از ماه گذشته 

شروع شده است. 

در حالی که گفت و گوهای فورد 
با گروه خودروسازی تاتاموتورز 
هنوتسان همچنان در جریان 
هند  صنایــع  وزیر  اســت، 
می گوید خودروسازان خارجی 
وجود دارند که به خرید کمپانی 

فورد علاقه نشان می دهند.
از ماه شــهریور سال گذشته ۲۰۲۱ 
فورد هندوســتان اعلام کــرده بود 
کــه از پایان ســال ۲۰۲۱، عملیات 

این خودروساز آمریکا در کارخانه کوجرات شرقی هندوستان رو به 
کاهــش می گذارد و تولید خودرو و قوای محرکه در کارخانه تامیل 
نادو Tamil Nadu در ســال ۲۰۲۲ متوقف خواهد شد و دلیل 
آن این اســت که همه تلاش های این خودروساز در هندوستان به 

سودآفرینی نینجامیده است.
تانگام تناروسو Thangam Thennarasu وزیر صنایع در 
گفت و گو با رویترز گفته است که به دلیل آن که »هنوز مذاکرات 
با خودروسازان خارجی در همان مراحل ابتدایی است« نمی تواند نام 
خودروسازان خارجی علاقه مند به کارخانه فورد در هندوستان را فاش 

کند.
وی همچنین گفت: »در نهایت این فورد است که باید تصمیم بگیرد 
و مراحل تجاری آن را پیش ببرد و ما فقط تسهیل کننده ی گفت و 
گو ها بین شرکت ها و کارخانه ها هستیم.« به گفته ی تانگام تناروسو 
گروه خودروسازی تاتاموتورز هم به خرید کارخانه فورد هندوستان 

علاقه نشــان داده است، ضمن آن 
که با فرماندار ایالات جلساتی داشته و 
کارشناسان تاتا از کارخانه فورد بازدید 
کرده و ارزیابــی هایی انجام داده اند. 
اما هنوز هیچ تصمیم رســمی اعلام 
نشده است. تانگام تناروسو به رویترز 
گفته است که »حالا وقت آ» است که 
به طور رسمی تصمیم خود را اعلام 

کنند.«
سخنگوی فورد هندوستان در باره این 
سؤال که چه کسانی علاقه مند به خرید کارخانه تامیل نادوی فورد 
در هندوستان هستند به رویترز گفته است: »ما همچنان به دنبال 
گزینه های ممکن برای کارخانه های تولیدی خود می گردیم و هنوز 

اطلاعات قطعی و مشخصی نداریم که با شما در میان بگذاریم.«
تامیل نادو ایالتی اســت که ۷۰ میلیــون نفر جمعیت دارد و یکی 
از صنعتی ترین اســتان های هندوستان اســت. گاهی اوقات به 
آن»دیترویت آسیا« هم می گویند. خودروسازانی مثل ب ام و،  دایملر 
]کمپانی مادر مرســدس بنز[، هیوندایی، نیسان و رنو در این استان 

کارخانه های تولیدی دارند.
خواستگاران کارخانه فورد در استان تامیل نادو، بیشتر خودروسازان 
برقی و باتری ســازان هستند. کمپانی های جدید که روی سواری 
اشــتراکی Ride-sharing در آینده حساب باز کرده اند، آینده 
خودروها و اســکوترهای برقی را در هندوستان روشن می بینند و 

برنامه هایی برای توسعه ظرفیت خود دارند.

فروش  یک میلیون دستگاه خودروی برقی ب ام و  فوردِ هندوستان خواستگاران خارجی دارد

در ســالی که گذشت به دلیل کمبود تراشه های نیمه 
هادی و توقف خطوط تولید اکثر خودروســازان، تولید 
خودروهای نو همپای نیاز و تقاضای مشــتریان پیش 
نرفت و به همین دلیل قیمت خودروهای نو سر به فلک 

کشید.
در برخی از شــاخه های بــازار مثل وانت، اس.یــو.وی و حتی 
خودروهای کم کارکرد در ســایر شــاخه ها، قیمت دست دوم آن 
از قیمت نو سبقت گرفته اســت. به جز تعداد کمی از مردم که در 
چنین شرایط دســت نگه می دارند تا اوضاع آرام تر شود و منطق 
 بازگردد، عده ای بیشــتر دستپاچه می شــوند و به وخامت اوضاع 

می افزایند. 
در سال ۲۰۲۱ قیمت خودروهای دست دوم حباب گونه افزایش 
یافت و به عقیده برخی از کارشناسان امسال ]۲۰۲۲[ دیر یا زود این 
حباب یا می ترکد یا به تدریج فروکش می کند. در هر دو صورت 

خبر خوبی نیست.
با تحلیل داده های مؤسسه تحقیقاتی کی.پی.ام.جی KPMG به 
طور متوسط قیمت خودروهای دست دوم در سال ۲۰۲۲ حدود ۲۰ تا 
۳۰ درصد کاهش را تجربه خواهند کرد. البته این اتفاق در ابتدای 
سال ۲۰۲۲ نمی افتد،  بلکه از اواخر سال ۲۰۲۲ شروع شده و احتمالًا 
به سال ۲۰۲۳ خواهد کشید. بر اساس پیش بینی کی.پی.ام.جی، به 

احتمال زیاد از اکتبر سال امسال شروع می شود.
برای این که این پیش بینی درست از آب در بیاید، ابتدا باید شرایط 

تولید خودروهای نو به حالت عادی برگردد و با تقاضای بازار همگام 
شود. حتی اگر خودروسازان اصلی دنیا به ظرفیت تولید عادی خود 
برگردند، چند ماهی وقت لازم است که بازار از خودرو اشباع شده و 

تعادلی بین عرضه و تقاضا به وجود آید.
مؤسسه تحقیقاتی کاکس اتومتیو Cox Automotive نیز 
اعتقاد دارد فروکش کردن حباب قیمت خودروهای دســت دوم، 
یک فرایند طولانی است. به احتمال زیاد وضع تا سال ۲۰۲۵ هم 
به حالت عادی بازنمیگردد. بنابراین نباید انتظار ترکیدن این حباب 
 را داشــت اما مــی توان در مدت طولانی شــاهد فروکش کردن 

آن بود.
کی.پی.ام.جی اما باور دارد که شــروع کاهش قیمت خودروهای 
دســت دوم، حتی زودتر از بهینه شــدن سطح عرضه خودروهای 
نو آغاز خواهد شــد. چــون بازار انتظار افزایــش ظرفیت تولید را 

 می کشد، قیمت خودروها هم به سرعت خود را با این انتظار وفق 
می دهد. 

حتی اگر قیمت خودروهای دست دوم بین ۲۰ تا ۳۰ درصد کاهش 
پیدا کند باز هم در مقایسه با این که قیمت آنها نسبت به ژانویه سال 
۲۰۲۰ حدود ۴۲ درصد افزایش یافته است، نمی توان گفت که به 
حالت عادی برگشــته است.برای کسانی که در این فاصله ]ژانویه 
۲۰۲۱[ تا به حال خودروی دســت دوم خریده اند و به احتمال زیاد 
مجبورند در سال ۲۰۲۳ به بعد به فروش برسانند، میزان زیانی که 

متحمل شده اند بالا خواهد بود.
البته کی.پی.ام.جی، احتمال وقوع سناریوهای دیگر را دور از ذهن 
ندانسته است. یکی از این سناریوها هم این است که تا آینده نسبتاً 
نامعلوم، قیمت بالارفته ی خودروهای دست دوم، همچنان بالا باقی 

می ماند. 
یک سناریوی دیگر هم وجود دارد. بر اساس مشاهده این مؤسسه 
تحقیقاتی، چگونگی واکنش فدرال ریزرو ]بانک مرکزی آمریکا[ به 
افزایش تورم، می تواند به طور مطلق تقاضای مشتریان را در اکثر 

شاخه های بازار به سمت صفر سوق دهد.
در بین اکثر خودروسازان اصلی دنیا، فقط تویوتا توانسته است که 
حجم تولید عادی خود بازگردد. این کمپانی به هیچ عنوان افشــا 
نمی کند که چه گونــه بر این معضل جهانی فائق آمده و این که 
تویوتا از اپَل کمک گرفته این روزها نقل محافل خودرویی است. 

اما به زودی سایر خودروسازان هم این مشکل را رفع خواهند کرد.

حباب قیمت خودروهای دست دوم تا کی باقی می ماند
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